

## HERBERT NORMAN

### *A Documentary Perspective*

Egerton Herbert Norman was born on September 1, 1909 in Karuizawa, Japan, the youngest child of Canadian Methodist missionaries. After spending much of his youth in Japan, he studied classics at Victoria College, University of Toronto, before completing a second degree at Trinity College, Cambridge University, in 1935. In 1936, after winning a Rockefeller Foundation Fellowship, he left for Harvard University to study for a doctorate in Japanese history. His dissertation, which he defended in 1940, was published in the same year, as *Japan's Emergence as a Modern State: Political and Economic Problems of the Meiji Period*, and quickly became an acknowledged landmark in modern Japanese scholarship.

Norman joined the Department of External Affairs in 1939 as a Japanese language officer, and was posted to Tokyo in May 1940. When Canada and Japan went to war following the Japanese attack on Pearl Harbor on December 7, 1941, Norman with the rest of the staff of the Canadian mission was placed under house arrest. Following his repatriation to Canada in mid-1942, he was chosen to head the departmental intelligence unit responsi-

### *Un Aperçu*

Egerton Herbert Norman est né le 1<sup>er</sup> septembre 1909 à Karuizawa, au Japon. Cadet d'une famille de missionnaires méthodistes canadiens, la majeure partie de sa jeunesse se déroule dans ce pays. Puis, il poursuit des études classiques au Victoria College, de l'Université de Toronto, avant d'obtenir un deuxième grade au Trinity College, de l'Université de Cambridge en 1935. En 1936, grâce à l'obtention d'une bourse d'études de la fondation Rockefeller, il choisit l'Université Harvard pour préparer un doctorat en histoire japonaise. Présentée en 1940, sa dissertation est publiée la même année sous le titre *Japan's Emergence as a Modern State: Political and Economic Problems of the Meiji Period*. Sa thèse devint rapidement un ouvrage de référence reconnu en études japonaises modernes.

Norman est recruté au ministère des Affaires extérieures en 1939 en tant que linguiste japonais et est envoyé à Tokyo en mai 1940. Lorsque le Canada déclare la guerre au Japon à la suite de l'attaque japonaise du 7 décembre 1941 contre Pearl Harbor, Norman et le personnel de la mission du Canada sont placés en résidence surveillée. Après son rapatriement au